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La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Doncs, gràcies .

Mire, senyor Gracia, jo el que vaig fer és contestar a un perio-
dista en una entrevista, com és l’obligació de qualsevol càrrec 
públic, com tots els que estem ací . Agraïsc, en tot cas, les 
seues propostes, que tindrem en compte i sobretot el seu to, 
que sempre és tan constructiu .

Però mire, jo el que vaig fer és contestar a una pregunta al 
periodista, i vaig dir que calia repensar el model turístic . I açò 
no és que ho diga jo, no és que ho diga el Consell . És que això 
ho està diguent tot el món .

I mire, un informe tan important com al que acaba de fer el 
seu síndic referència, quan ha estat parlant, com és l’informe 
de l’IVIE, de superació de la crisi de la COVID, diu precisa-
ment que la Comunitat Valenciana serà el tercer territori 
d’Espanya en pèrdua d’activitat turística respecte a 2019 .

I és més, en la compareixença en la mesa de diàleg social, el 
senyor Paco Pérez, el que va explicar és que la nostra comu-
nitat anava a patir més, precisament per la dependència del 
turisme, la nostra economia .

Els indicadors de pobresa i condicions de vida assenyalen que 
les tres comarques de la Comunitat Valenciana més turís-
tiques són precisament les que més empobriment arrosse-
guen . Es tracta de la Marina Alta, la Vega Baja i la Marina 
Baixa .

Quan jo vaig dir precisament que calia repensar, ara que 
s’havia parat el món, repensar tot açò, ens estem situant 
també avançant-mos a tot allò que és l’emergència climàtica . 
I clar que el turisme té una petjada ecològica molt important, 
i això ho diu tota la comunitat científica.

I si volen, mosatros podem posar-nos una bena als ulls, però 
el problema no desapareixerà . I les mesures que s’estan 
posant en marxa, entre altres coses, li he de recordar que, 
en l’últim seminari del Consell, una de les mesures que es 
va posar en marxa precisament, i que va presentar el presi-
dent el 24 de febrer d’enguany, és el pla estratègic de turisme 
2020-2025 .

I ahí es diu: «L’escenari turístic actual requerix un nou enfo-
cament estratègic que garantisca la competitivitat i soste-
nibilitat del sector turístic de la Comunitat Valenciana i la 
seua evolució cap a un nou model turístic . I en aquest context 
es fa necessària la revisió de les metes cap a les quals ha 
d’evolucionar la planificació i gestió turística amb un nou 
enfocament que es definirà en l’aprovació del pla estratègic».

I, quin és eixe nou enfocament? El codi ètic . Quin és eixe 
enfocament? El que precisament diu l’informe de l’IVIE . 
L’informe de l’IVIE diu que s’ha de fer més innovació, perquè 
precisament el sector turístic és, en el rànquing econòmic, el 
de menys especialització productiva en 2018 . Mire on està 
turisme . Tot açò són altres sectors econòmics . Tot açò són 
dades .

Però, mire, si no me vol escoltar a mi, ni al Consell . . . Hui, 
CEOE, eh?, ningún peligroso revolucionario, la CEOE: «Hay 

que acabar con la dependencia del turismo» . I, què diuen 
estes persones representants del sector industrial? Que s’ha 
d’apostar per reforçar el sector industrial, que s’ha d’arribar 
al 20 % en el pes del PIB de la indústria, que s’ha de refor-
çar la internacionalització . Perquè el turisme . . ., tots els ous 
en la mateixa cistella, o en la cistella de la construcció en el 
seu dia i en el del turisme ara, el que fa és fer-mos més febles 
davant de situacions de pandèmia com esta . I açò ho diuen 
els grans empresaris d’este país i parlen de diversificació de 
l’economia .

Però, mire, anem més enllà . Anem pròpiament al sector turís-
tic de la Comunitat Valenciana . Luis Martí Bordera, presi-
dent de la Confederación de Empresarios Turísticos de 
la Comunitat Valenciana . Article, el 21 de maig, que diu: 
«Posando la mirada en mi sector, el turismo, la preocupación 
es máxima . El golpe es durísimo . Pero también ha eviden-
ciado nuestra fragilidad . Hay que poner en valor a nues-
tro sector, hay que hacerlo más fuerte, más sostenible, más 
humano, más rentable y capaz de generar más riqueza y más 
empleo de calidad . El debate sobre el modelo turístico habrá 
que abordarlo más pronto que tarde», que és exactament el 
que jo vaig dir en eixa entrevista: millors salaris, més redistri-
bució de la riquesa, més valor afegit i més sostenibilitat per a 
garantir la vida futura dels nostres fills i filles.

Si vostés no estan d’acord amb açò, que és encarar-nos 
en el benestar del conjunt de la població i en el futur de la 
vida, doncs igual els que s’ho han de plantejar són vostés . 
(Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, vicepresidenta .

Passarem a la següent pregunta, la 312, formulada per la 
il·lustre diputada Toñi Serna al conseller d’Educació, Cultura 
i Esport .

Senyoria, té vosté la paraula per a formular la pregunta al 
conseller . Quan vosté vullga .

La senyora Serna Serrano:

Gracias, señor president .

Bon dia, senyor conseller .

Intentar resumirle yo aquí hoy lo que hemos vivido durante 
este tiempo sería absurdo, porque eso además lo va a hacer 
la historia y, además, lo hemos vivido todos .

Por otro lado, también será esa historia la que deje clara 
la exposición y si las actitudes que cada uno…, cada uno de 
nosotros hemos tomado ante esta situación .

Pero lo que sí que es cierto es que en la historia reciente de 
nuestro país no habíamos transitado por este camino nunca 
jamás y estamos todavía transitando sobre él . Las consecuen-
cias del mismo no han llegado todavía y estamos en una grave 
crisis en todos los sentidos .
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Pero tampoco es menos cierto, señor Marzà, que la crisis 
sanitaria ha provocado unas disrupciones en el mundo 
económico enormes, en la mayor parte de los sectores 
productivos y tampoco le ha sido indiferente a la cultura .

Usted lo dijo aquí, que la cultura son muchas cosas, que abarca 
muchas cosas y que además nos aporta muchas cosas . Y que 
durante este tiempo nos ha ayudado a tener una mejor salud 
emocional y nos ha ayudado además a cuidarnos . Usted 
también dijo aquí y reconoció, y sabe muy bien, que es impres-
cindible, es un sector imprescindible y que además la gente, 
efectivamente, consume cultura en todos sus aspectos .

Nos preocupa, señor conseller, en general cómo se va a rein-
ventar la cultura . ¿Qué vamos a hacer con la cultura? Y, en 
especial, nos preocupa mucho qué va a pasar con el mundo 
valenciano del libro . ¿Qué va a ocurrir en este sector? 
Porque, en definitiva, afecta a mucha gente: a ilustradores, a 
ilustradoras, a los propios autores, a las propias autoras, a las 
propias librerías, a las bibliotecas municipales, a las ferias del 
libro; en definitiva, a todos, a todas. A todo un sector en gene-
ral que es inmenso y que abarca a muchísima gente, a muchí-
simos agentes que están relacionados directamente .

Señor conseller, hablamos de un mundo que va a ser enorme 
y diverso y que no sé cómo vamos a poder reaccionar ante 
estas cosas . Pero es verdad que estamos en tiempos de trans-
formaciones, que me consta que usted desde su conselleria 
está dispuesto a afrontar y sé que…, me consta también que 
instalará en ella, en esta reconstrucción, una mirada ética, 
especialmente en los sectores vulnerables como es el sector 
del libro, como es el sector de la cultura .

Porque sabe usted, igual que yo, que mientras las librerías 
permanecían cerradas, y nosotros también, los libros permane-
cían abiertos en nuestras casas . Y de alguna manera nos ayuda-
ban a que pudiéramos estar en el exterior y que además pudi-
éramos incluso comunicarnos entre nosotros y con los demás . 
Porque sí nos han acompañado, lo ha dicho usted muchas veces 
y ha quedado demostrado, que sí que están ahí . Ha sido un sector 
fundamental, aunque permanecía cerrado, evidentemente .

Señor conseller, esta crisis no es un cuento, no es un ensayo, 
no es ni siquiera una novela . Es una realidad . Se ha convertido 
en una realidad, que muchos ya escriben sobre ella . Y hay 
cosas que no deben instalarse en el debate ideológico, como 
es esta crisis, y que debemos abandonar .

Yo creo que hay cosas que nos unen . Señor conseller, hay 
muchas cosas que nos unen y creo que una de las más impor-
tantes es que sabemos que en estos momentos la polí-
tica requiere una mirada común…, una salida común y una 
mirada global para una salida global, para poder defender las 
pequeñas cosas que nos hacen grandes día a día .

Como dice nuestro amigo y compañero escritor y perio-
dista ilustre Fernando Delgado, siempre dice que lo impor-
tante en la literatura son las ideas y las palabras; en la polí-
tica, también son las ideas y las palabras . Y, en eso, los libros 
tienen mucho que decir . Por eso, señor conseller, nos gusta-
ría conocer: ¿cuáles son los recursos económicos y las medi-
das concretas destinadas al sector del libro tras el impacto 
producido en el mismo por la COVID-19?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera de les Corts 
Valencianes, senyora María José Salvador Rubert)

La senyor vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller d’educació .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Bon dia, senyora vicepresidenta .

Gràcies per donar-me la paraula .

Bon dia, senyoria .

Moltíssimes gràcies per la seua reflexió, per la seua pregunta; 
també, per recordar al nostre company Fernando Delgado . 
Precisament ha sigut un dels autors que he estat llegint en 
aquesta pandèmia quan anava cap a casa per a dormir, doncs 
llegia un poquet i m’agrada també fer eixa referència .

Mire, efectivament, la cultura malauradament, ja prèvia-
ment a la pandèmia, vivia en una situació de molta precarie-
tat . I fa molts anys que la cultura viu en precari . I precisament 
per això, per eixa incertesa laboral, doncs ens hem bolcat des 
de l’inici del govern del Botànic per a intentar millorar la seua 
situació .

Malauradament, efectivament també aquesta pandèmia ha 
afectat de forma totalment directa i encara amb més força 
a la cultura com a sector econòmic que ho ha fet en altres 
sectors .

Precisament, per això, des del primer minut vam engegar 
un pla, el pla ReaCtivem, per a intentar ajudar als diferents 
subsectors de la cultura per a no deixar ningun sector sense 
ajuda, ningun sector sense una qüestió concreta per a millo-
rar la seua situació .

I, en eixe sentit, vam mobilitzar més de 4 milions d’euros 
extraordinaris perquè poguérem arribar a més gent . No 
només executar el pressupost, sinó també poder mobilitzar 
més recursos de cara a ajudar als sectors culturals i creatius .

Eixes ajudes, eixes mesures han anat des de la flexibilitza-
ció de les justificacions d’ajudes a la reprogramació d’actes. 
Ahir mateix presentàvem que anem a fer més de 28 actes de 
les arts en diferents ciutats i comarques valencianes, que n’hi 
hauran més de 60 actes de benvinguda de la cultura arreu 
de les comarques valencianes, en cada capital de comarca, 
perquè puguen també gaudir i democratitzar encara més 
la cultura . Però, evidentment, la lectura és especialment 
important .

La lectura ens ajuda a viatjar, ho hem dit moltes vegades, fins 
i tot quan estàvem confinats. Ens ajuda a rebel·lar-nos, ens 
ajuda a ser crítics, a somniar, quan sempre la vida . . ., en els 
moments que hem tingut, ¿no?, quan la vida era un mal son, 
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somniàvem amb la lectura, i crec que això ens fa ser encara 
més vehements en la defensa de la cultura .

I hem estat al costat de les llibreries, com vosté dia, i també 
de les editorials valencianes, dels creadors i les creadores, de 
totes aquelles persones . . ., dels il·lustradors i il·lustradores, 
aquelles persones que es dediquen al sector de la lectura .

I fruit d’eixe contacte, en concret amb les associacions valen-
cianes que els representen, el gremi de llibreters i llibreteres, 
l’associació d’editors i editores del País Valencià vam engegar una 
proposta: des de la Direcció General de Cultura, que té l’honor 
de comandar la nostra companya Carmen Amoraga, s’ha fet una 
compra, una inversió massiva, que hem destinat quasi mig milió 
d’euros . Eixe quasi mig milió d’euros . . ., han participat 97 llibreries 
–llibreries que la immensa majoria d’elles són microempreses; són 
persones que elles mateix s’autoempleen i que empleen a la millor 
a un treballador o dos treballadors o treballadores, eixes que fan 
territori, que teixissen, que ens ajuden a cohesionar-nos– i 75 
editorials valencianes . 97 llibreries, 75 editorials valencianes, per 
a distribuir tots els exemplars de la manera que li vaig a contar: 
113 llibreries . . ., –perdó– biblioteques de la xarxa de la Generalitat 
que rebran estos exemplars que hem comprat; 59 biblioteques de 
l’Institut Cervantes perquè els nostres creadors i creadores esti-
guen presents als instituts Cervantes que hi ha arreu del món, els 
que escriuen en una llengua, els que escriuen en una altra, els que 
escriuen en qualsevol de les llengües que tenim al nostre país, i 6 
biblioteques universitàries .

En definitiva, tindrem 278 espais que rebran eixos llibres que 
hem comprat per a ajudar al sector editorial i dels llibreters 
del nostre país, però que ajudaran també que molta més gent 
puga accedir a la lectura i als somnis que n’hi ha al voltant de 
la lectura .

De fet, eixa aposta que portem fent des del govern del 
Botànic des de fa temps, no només en la pandèmia, sinó 
també en l’anterior legislatura, ens ha permés que els índexs 
de lectura milloren, que hagen millorat 9 punts en els últims 
anys, que vam començar per baix de la mitjana i que estiguem 
per dalt de la mitjana estatal . Que hàgem avançat, per exem-
ple, també en l’hàbit lector dels nostres xiquets i les xiquetes, 
que ja, per fi, estan també per dalt de la mitjana.

I això és gràcies a l’esforç d’aquestes Corts aprovant uns pres-
supostos, que són un 50% superiors als quals ens vam trobar 
i, també, evidentment, a tot l’esforç del sector, que ha estat de 
veritat treballant cada dia per a poder eixir d’aquesta situació i 
que totes i tots nosaltres puguem somniant .

Gràcies . (Aplaudiments) 

 
La senyor vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la sessió de control . Correspon la pregunta 
número 357, formulada per la diputada Papi Robles, del Grup 
Parlamentari Compromís, al conseller d’Educació, Cultura i 
Esport sobre l’acció econòmica en els serveis educatius .

Un moment, senyoria .

Quan vullga, senyoria .

La senyora Robles Galindo:

Gràcies, presidenta .

Bon dia. I bon dia fins que siga acceptat que «bon dia» és una 
manera de relacionar-nos en totes les administracions, que mos 
entenem amb la naturalitat que ho fem també en el castellà .

Bon dia, conseller .

Estem eixint d’una crisi sanitària, que encara mos queda 
molt de camí per fer . Estem eixint d’una crisi sanitària que 
també va fer que tinguérem una crisi educativa, com en totes 
les vessants que hem tingut de la nostra societat . Una crisi 
que va deixar 800 .000 alumnes en les seues cases; 70 .000 
docents en les seues cases també, i també altres coses 
darrere, que jo crec que moltes vegades no veiem en tot el 
que comporta el pack de l’educació, però que és fonamental .

Ara estem començant a encetar el camí de la tornada a les 
aules amb molta il·lusió i amb molta esperança . Estem veient 
com s’està encetant eixe camí de la mà del diàleg amb tota 
la comunitat educativa i comencem a escoltar certeses i 
comencem a mirar cap al futur . Però, quan mirem cap al futur, 
hi ha coses que sempre hem de tindre en compte, que moltes 
vegades queden relegades i que no pensem .

Quan parlem d’una escola, parlem d’altres serveis que queden 
enrere . Quan parlem d’empreses en moltes ocasions que 
donen serveis a les escoles, estem parlant d’aquelles perso-
nes que fan l’educació no formal en els patis de les escoles, que 
són fonamentals; d’aquelles persones que cuinen el menjar 
dels nostres fills i les nostres filles; d’aquelles persones que no 
solament servixen el menjar, sinó que també acompanyen en 
l’aprenentatge de tota l’alimentació dels nostres fills i filles.

Estem parlant també de serveis que són bussos d’escoles que 
vénen des dels pobles més allunyats i que fan que, fins i tot, 
el xiquet o la xiqueta que viu a Vistahermosa puga arribar al 
seu centre .

Estem parlant de serveis que estan molt invisibilitzats en 
moltes ocasions . Estem parlant de tota la neteja dels nostres 
centres, que moltes vegada queda com enrere .

Parlem del professorat, que és la plantilla fonamental de seua 
conselleria, però totes estes empreses tenen una base molt 
fonamental per a tota la nostra educació .

Estem parlant també de la xarxa educativa de 0 a 3, que és 
fonamental tot el teixit que fan perquè puguem mantindré la 
conciliació en els nostres llars i que puguem tindre un punt 
de partida igualitari totes les famílies .

Per això, jo hui li vull preguntar què ha passat en totes estes 
empreses, vull que se pose en relleu tota la importància del 
sosteniment que la seua conselleria li ha donat a totes estes 
empreses . Perquè nosaltres valorem, des de Compromís, que 
no solament se salva eixe rescat a la societat amb un ERTE o 
amb algunes mesures econòmiques que sempre focalitzen 
molt tota la situació que estem vivint . La seua administració 
ha demostrat que d’alguna manera podem sostindre la nostra 
societat continuant els contactes públics que tan fonamen-
tals són: u, perquè cap persona quede enrere, i dos, perquè 
quan tornem els serveis estiguen en marxa .


